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Zápis z online zasedání Rady Justiční akademie  

ze dne 6. 12. 2024 

 
 
V úvodu předseda Rady JUDr. R. Fiala, uvítal členy Rady Justiční akademie, jakož i ředitelku Justiční 

akademie Mgr. Ludmilu Vodákovou jako hosta a konstatoval, že Rada je v souladu s platným Statutem 

Justiční akademie způsobilá jednat a usnášet se (přijímat rozhodnutí). 

 

 

Omluveni: JUDr. J. Bureš 
  Mgr. T. Foldyna 
  prof. JUDr. P. Šámal, Ph.D. 
 
 
Program: 
 
Úvod 

I. Projednání návrhu nových lektorů včetně nových vzdělávacích akcí doposud neprojednaných 

Radou  

II. Projednání návrhu změny studijního programu kvalifikačního studia VSÚ a VÚSZ v souvislosti 

s novou navrhovanou koncepcí Justiční akademie 

III. Různé 

 
 

I. Projednání návrhu nových lektorů včetně nových vzdělávacích akcí doposud 

neprojednaných Radou  

 

Ředitelka Justiční akademie krátce okomentovala předložený návrh nových lektorů nad rámec platného 

seznamu lektorů. K projednání a ke schválení byl navržen doc. JUDr. Josef Kotásek, Ph.D., z Právnické 

fakulty Masarykovy univerzity v Brně, který bude přednášet na semináři na téma „Směnečné právo pro 

pokročilé“. Seminář je naplánován na měsíc únor 2025 a je určen pro soudce specializující se na danou 

agendu. 

K tomu v diskusi předseda Rady JUDr. R. Fiala doplnil, že ze strany obchodních senátů soudů byl velký 

zájem na tom, aby doc. JUDr. J. Kotásek, Ph.D. byl zařazen do lektorského sboru Justiční akademie, 

neboť patří mezi renomované odborníky na obchodní právo a cenné papíry.   

Usneseno: 

Rada schvaluje návrh nových lektorů jako doplněk ke stávajícímu platnému seznamu lektorů. 

 

a) Podnět na přípravu semináře nad plán na téma „Jak pracovat s kverulanty, stěžovateli a 

těmi, kteří nebezpečně vyhrožují“  

Ředitelka Justiční akademie se obrátila na Radu s dotazem, zda se věnovat přípravě semináře, k němuž 

dal podnět JUDr. P. Šuk z Nejvyššího soudu ČR a který by měl být tematicky zaměřený „Jak pracovat 

s kverulanty, stěžovateli a těmi, kteří nebezpečně vyhrožují“. Navrženu lektorkou ze strany JUDr. P. 

Šuka je doc. PhDr. Ludmila Čírtková, CSc., která je uznávanou forenzní psycholožkou a soudní 

znalkyní. Jako policejní psycholožka spolupracuje na objasňování a vyšetřování závažné trestné 

činnosti. Přednáší mimo jiné i na Právnické fakultě Univerzity Karlovy.  
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V diskusi se JUDr. F. Púry, Ph.D. ředitelky Justiční akademie dotázal, zda jsou již ke vzdělávací akci 

známé nějaké další bližší informace. Není jasné, o jaké výhružky se jedná (kdo a proti komu), zda jsou 

namířeny proti orgánům veřejné moci nebo zda se jedná o verbální či internetové útoky vůči komukoliv. 

Pokud je bližší obsahové zaměření známé, je potřeba téma srozumitelně vymezit a zpřesnit. 

V odpovědi Mgr. L. Vodáková sdělila, že obsah je zaměřen zejména na zaměstnance soudů a státních 

zastupitelství, kteří se zabývají stížnostmi a podněty veřejnosti a kteří se při vyřizování setkávají 

s agresivitou a vyhrožováním.  

Prof. JUDr. A. Macková, Ph.D. se dotázala, zda seminář bude jako  součást všeobecné psychologické 

průpravy zaměstnanců v justici.  

Mgr. L. Vodáková v odpovědi uvedla, že v současné době žádná obecná psychologická podpora pro 

zaměstnance justice není. Jsou pouze pořádány semináře na téma „Jak se chovat v soudní síni“ a 

podobné. Semináře vyloženě tematicky zaměřené na psychologickou průpravu alespoň pro některé 

zaměstnance justice Justiční akademie  nenabízí. 

V této souvislosti prof. JUDr. A. Macková, Ph.D. navrhla do budoucna zvážit, zda námět s tímto 

zaměřením nerozšířit na obecnou formu a nevytvořit tak v této oblasti komplexnější vzdělávání. Jako 

příklad uvedla téma „Psychohygiena v justici“. Prof. JUDr. A. Macková, Ph.D. také zmínila chybějící 

lektorskou náhradu za zesnulého prof. PhDr. R. Ptáčka, Ph.D. 

V reakci Mgr. L. Vodáková sdělila, že ekvivalentní náhrada za prof. PhDr. R. Ptáčka, Ph.D., byla řešena 

i na kolegiu předsedů krajských soudů v Českých Budějovicích, kterého se zúčastnila. Na Justiční 

akademii byl ze strany předsedů soudů vznesen požadavek na uspořádání seminářů psychologicky 

zaměřených. Jako příklad uvedla seminář zaměřený na osoby ohrožené syndromem vyhoření. Justiční 

akademie proto vyvíjí velké úsilí při hledání vhodného psychologa, který by byl erudovaný a byl ochotný 

pro Justiční akademii přednášet.  

K tomuto se vyjádřil předseda Rady JUDr. R. Fiala a doporučil téma syndromu vyhoření u potenciálních 

jedinců zaměřit nejen na management justice, ale i na soudce I. stupně, ve věkové kategorii 55+.  

Mgr. L. Vodáková ještě doplnila informaci o to, že se bude jednat o dva typy seminářů. První typ bude 

zaměřen na management soudů, druhý typ bude určen pro soudce a státní zástupce nižších stupňů, 

kteří o takovýto seminář projeví zájem. Tento typ seminářů bude zařazen do oblasti manažerského 

vzdělávání.  

JUDr. PhDr. K. Šimka Ph.D., LL.M. v rámci diskuse zmínil, že školení ve zvládání obtížných účastníků 

soudních řízení by měla být v Justiční akademii k dispozici. Bohužel se jedná se o zvyšující se fenomén, 

který je nutný řešit. V této souvislosti navázal na vyjádření ředitelky Justiční akademie a doporučil tato 

dvě různá školení připravit jako navazující. Co se týká zvládání stresu a syndromu vyhoření bohužel 

není v justici vzácností.   

Podle prof. JUDr. A. Mackové, Ph.D. se v podstatě jedná o tři témata v jednom bloku a to: 

- speciální prevence a řešení ataků 

- syndrom vyhoření 

- psychologie práce v justici a podpora duševního zdraví. 

Z toho by měla Justiční akademie při přípravě podpůrných psychologických vzdělávacích akcích 

vycházet. 
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Usneseno: 

Na základě výstupů z diskuse předseda Rady JUDr. R. Fiala pověřil ředitelku Justiční akademie připravit 

strukturování obou výše uvedených témat do navazujících seminářů s přihlédnutím k cílovým skupinám, 

pro které budou vzdělávací akce určeny. 

 

II. Projednání návrhu změny studijního programu kvalifikačního studia VSÚ a VÚSZ  

v souvislosti s nově navrhovanou koncepcí Justiční akademie 

 

Ředitelka Justiční akademie krátce okomentovala předloženou koncepci „Studijní program 

kvalifikačního studia vyšších soudních úředníků a vyšších úředníků státního zastupitelství“. Cílem 

změny je zaměřit kvalifikační studium zejména na praktickou část a zařadit do ní více úkonů, které vyšší 

soudní úředníci a vyšší úředníci státních zastupitelství v praxi reálně vykonávají. Při její přípravě Justiční 

akademie vycházela jak z vlastních zkušeností se studenty, tak z požadavků ze soudů a státních 

zastupitelství.  

 

V této souvislosti však vyvstala potřeba upravit stávající Instrukci Ministerstva spravedlnosti ČR ze dne 

27. listopadu 2013, č.j. 167/2012 – OJ- ORGV, o přijímání ke studiu vyšších soudních úředníků a vyšších 

úředníků státního zastupitelství, organizaci, podmínkách a průběhu tohoto studia (studijní řád), která 

nebyla od svého přijetí novelizována a v současnosti již neodpovídala potřebám a praktickému průběhu 

studia. S ohledem na potřebný rozsah změn je v současné chvíli v konečné fázi schvalovacího procesu 

instrukce nová, která mimo jiné v § 4, odst. 4 stanoví povinnost ředitele Justiční akademie vydávat po 

schválení Ministerstvem spravedlnosti ČR a po projednání Radou Justiční akademie studijní program, 

v němž jsou uvedeny podrobnější informace týkající se studia.  

 

Studijní program kvalifikačního studia vyšších soudních úředníků a vyšších úředníků státního 

zastupitelství je rozčleněn do šesti částí. I. část s názvem obecná ustanovení obsahuje předmět úpravy 

a závaznost, dále vymezení základních pojmů. II. část s názvem organizace studia vymezuje povinnosti 

účastníka studia související s organizací studia. Část III. se zabývá ověřováním studijních znalostí 

v průběhu studia, zejména pak písemnou a ústní části postupové zkoušky. Část IV. obsahuje obecné 

informace o závěrečné zkoušce a podrobněji upravuje jak písemnou, tak ústní část závěrečné zkoušky, 

její celkové hodnocení a upravuje také neúčast na závěrečné zkoušce. Část V. se týká přechodných a 

závěrečných ustanovení. Část VI. obsahuje platnost a účinnost studijního programu.  

 

Nedílnou součástí tohoto dokumentu je plán výuky kvalifikačního studia vyšších soudních úředníků a 

vyšších úředníků státního zastupitelství upravující přehled studijních přednášek včetně jejich časové 

dotace. Výuka podle schváleného studijního programu bude zahájena v lednu 2025 pro nově otevřený 

XIV. studijní běh kvalifikačního vzdělávání vyšších soudních úředníků a vyšších úředníků státního 

zastupitelství. 

 

V diskusi předseda Rady a někteří další členové ocenili, že koncepce se více přiklání k praktické výuce 

a bude tak lépe reflektovat na dovednosti, které by vyšší soudní úředník a vyšších úředník státního 

zastupitelství měl znát. 

 

Usneseno: 

 

Rada schvaluje „Studijní program kvalifikačního studia vyšších soudních úředníků a vyšších úředníků 

státního zastupitelství“ v předloženém znění. 
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III. Různé 

 

1) Projednání odvolání Mgr. M. Dvořáka z funkce ekonomického náměstka Justiční 

akademie 

 

V úvodním slovu předseda Rady JUDr. R. Fiala informoval členy Rady, že byl o záměru ředitelky 

Justiční akademie odvolat ekonomického náměstka Justiční akademie Mgr. M. Dvořáka obeznámen. 

Podle Čl. 5 Statutu Justiční akademie, bod (7), písmeno a) Rada je povinna na svém nejbližším 

zasedání odvolání ekonomického náměstka projednat. JUDr. R. Fiala proto vyzval Mgr. L. Vodákovou, 

aby seznámila Radu s důvody, které jí vedly k odvolání ekonomického náměstka Mgr. M. Dvořáka 

z funkce.  

 

Ve svém vyjádření k dané situaci ředitelka Justiční akademie sdělila, že odvolání ekonomického 

náměstka velmi zvažovala, ale okolnosti jí přiměly Mgr. M. Dvořáka v polovině měsíce října odvolat. 

Důvodem pro jeho odvolání bylo neplnění pracovních povinností, neodůvodněné absence a z toho 

vyplývající vzájemná nedůvěra. Pracovní poměr Mgr. M. Dvořáka bude ukončen k 31. prosinci. 2024. 

Funkcí ekonomického náměstka, byl dočasně pověřen Ing. J. Kolář, který v Justiční akademii zastává 

funkci vedoucího správy a údržby majetku.  

 

Někteří členové Rady se dotázali, zda ředitelka Justiční akademie má již představu o obsazení funkce 

ekonomického náměstka Justiční akademie, pokud ano, tak kým. 

 

V odpovědi Mgr. L. Vodáková sdělila, že do Justiční akademie nastoupila Ing. Lada Serelli, která již v 

minulosti na ekonomickém oddělení v Justiční akademie pracovala. Do současné doby byla 

zaměstnána v Brně jako vedoucí personálního oddělení. Pokud Rada k jejímu jmenování nebude mít 

výhrady, ředitelka Justiční akademie je připravena jí jmenovat do funkce ekonomické náměstkyně k 1. 

lednu 2025. 

 

Usneseno: 

 

Rada po projednání a v souladu se Statutem Justiční akademie vyslovila souhlas s odvoláním Mgr. M. 

Dvořáka z funkce ekonomického náměstka Justiční akademie. Zároveň bere na vědomí záměr ředitelky 

Justiční akademie jmenovat k 1. lednu 2025 do funkce ekonomické náměstkyně Justiční akademie Ing. 

L. Serelli. 

 

 

2) Poděkování za odborné a organizační zajištění školení ukrajinských soudců v rámci 

OECD 

 

V rámci „Různého“ JUDr. PhDr. K. Šimka, Ph.D., LL.M. poděkoval ředitelce Justiční akademie jak za 

odborné, tak i organizační zajištění školení padesáti ukrajinských soudců, které se konalo pod záštitou 

Organizace pro hospodářskou spolupráci a rozvoj sídlící v Paříži. Spolupráce Nejvyššího správního 

soudu a Justiční akademie se nejen na této platformě velmi osvědčila.  

 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci JUDr. PhDr. K. Šimka, Ph.D., LL.M na vědomí. 

 

 

 

 

 

 



5 
 

3) Informace o ad hoc školení o jednotném způsobu zápisu ve věcech opatrovnických 

 

Ředitelka Justiční akademie informovala Radu o uspořádání ad hoc školení pro správce aplikací, která 

se uskuteční na základě požadavku kolegia předsedů krajských soudů v Praze Na Míčánkách a které 

reaguje na jejich závěry o jednotném způsobu zápisu ve věcech opatrovnických.  

 

K informaci Mgr. L. Vodákové JUDr. L. Ceplová doplnila, že se jedná o reakci na memorandum kolegia 

předsedů krajských soudů, které se týká jednotného způsobu zápisu ve věcech opatrovnických. V 

důsledku to znamená, že zápisy budou vykazovány na všech soudech stejně. Všichni předsedové 

soudů mají povinnost vydat svá opatření o způsobu zápisu, který je již sepsán. Školení je určeno pro 

metodiky krajských soudů, pro dozorčí okresních soudů včetně osob, kteří mají na starosti zápis této 

agendy na vyšší podatelně. Přijaté memorandum o jednotném způsobu zápisu ve věcech 

opatrovnických nabude účinnosti 1. ledna 2025. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci o uspořádání ad hoc školení o jednotném způsobu zápisu ve věcech 

opatrovnických na vědomí. 

 

 

4) Informace o jednání pracovní skupiny na AI ve vztahu ke vzdělávání v rezortu justice 

 

Ředitelka Justiční akademie informovala Radu o připravovaném jednání pracovní skupiny v lednu 2025 

na téma „AI ve vztahu ke vzdělávání v rezortu justice“. Pracovní skupina vznikla ve spolupráci s 

Odborem informatiky Ministerstva spravedlnosti ČR. Budou v ní zástupci profesních skupin z justice 

včetně dalších přizvaných odborníků na AI. Cílem Justiční akademie je nastavit ve vztahu k AI 

smysluplné vzdělávání v resortu justice. Poté, co vzniknou konkrétní výstupy z této pracovní skupiny, 

ředitelka Justiční akademie je předloží Radě k vyjádření. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci ke vzniku pracovní skupiny na AI ve vztahu ke vzdělávání na vědomí. 

 

 

5) Informace o předběžném finančním rozpočtu na rok 2025 

 

V tomto bodu jednání Mgr. L. Vodáková informovala členy Rady o finančním rozpočtu na rok 2025, který 

je již předběžně znám. Neuspokojivá finanční situace v roce 2025 se jeví zejména v oblasti provozní. 

Podle předběžných propočtů budou pokryté náklady cca do září 2025. Management Justiční akademie 

po důkladné analýze zvažuje zaslat ministerstvu spravedlnosti upozornění na podfinancování a to 

zejména v oblasti provozní. Pokud by ze strany ministerstva spravedlnosti nedošlo k rozpočtovému 

opatření, je od podzimu roku 2025 ohroženo plnění vzdělávacího plánu Justiční akademie. Mgr. L. 

Vodáková ubezpečila Radu, že je o stavu rozpočtu Justiční akademie bude průběžně informovat. 

 

Usneseno: 

 

Rada bere informaci o nedostatečném finančním rozpočtu Justiční akademie na rok 2025 na vědomí. 

 

 

6)  Termíny zasedání Rady na rok 2025 

 

Termíny zasedání Rady na rok 2025 byly stanoveny vždy na pátek od 10,00 hod., přičemž způsob a 

místo konání bude vždy upřesněno v pozvánce. 
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Přehled termínů: 11. dubna 2025  

     6. června 2025 

   17. října 2025 - prezenčně 

     5. prosince 2025 

 

Pokud by došlo z nějakého nepředvídatelného důvodu ke změně termínu konání zasedání Rady, budou 

její členové o změně včas vyrozuměni. 

 

 

 

Termín konání příštího zasedání Rady Justiční akademie byl stanoven na 11. dubna 2025 (pátek) 

od 10,00 hod. Místo jednání bude upřesněno v pozvánce. 

 

 

Předložené materiály: 

 

- Návrh nových lektorů pro vzdělávací akce Justiční akademie dosud neprojednaných Radou 

- Studijní program kvalifikačního studia vyšších soudních úředníků a vyšších úředníků státního 

zastupitelství 

 

 

Zápis zpracovala: Renata Korábová 

 

 

 

Schválil: JUDr. R. Fiala 


